

To the Kind Attention of:

Honorable Senator Prof. Kithure Kindi

Majority Leader

Senate of the Parliament of Kenya

Via: kkindiki@yahoo.co.ke / kkindiki@yahoo.co.uk

Honorable Aden Duale, MP

Majority Leader

National Assembly of the Parliament of Kenya

Via: clerk@parliament.go.ke

Cc. **Sen. Ekwee Ethuro**, Speaker of the Senate, cSenate@parliament.go.ke, ssenate@parliament.go.ke, dethuro@gmail.com

Cc. **Hon. Justin Muturi, MP**, Speaker of the National Assembly, clerk@parliament.go.ke, sna@parliament.go.ke

Reply to: **Hon. Marcel Djimassé**, MP, Central African Republic, Via: marcel.djimasse@gmail.com

Honorable Colleagues,

We are writing, each of us from the midst of enormous humanitarian catastrophes, in relation to the Motion to withdraw from the Rome Statute adopted by the members of your party block in the National Assembly of Kenya on 5 September 2013 and subsequently by those in the Senate of Kenya on 10 September, 2013. We are writing to implore you not to adopt a bill that would bring the Withdrawal Motion into effect.

We, like you, are Members of Parliaments from countries where crimes prohibited by the Rome Statute are currently under investigation or prosecution of the ICC. As you probably know since March 2013, the Central African Republic is experiencing an unacceptable human rights situation: looting, degrading treatments, rape, entire villages and plantations burned, murder, are now daily realities. Also, the DRC has never fully recovered from the successive wars which have ravaged the country since 1996 and is currently facing a dramatic security and humanitarian situation, which the recent resumption of fighting in the east of the country has worsened. Mali, for its part, seems to slowly emerging from a war that has cut its territory in two, leaving the north prey to terrorists and rebels who have committed serious human rights violations, war crimes and crimes against humanity. Finally, in Côte d'Ivoire, the post-election violence of 2011 caused 3,000 deaths and led to nearly a million displaced persons. Not so long ago, after the last elections in 2007, Kenya also experienced similar situations of humanitarian disaster. We are therefore confident that our Kenyan parliamentary brothers share with us the desire to protect our people.

We also recognise that each of the situations in our territories is different, yet we share another one, significant common denominator: suffering and abuse, pain that is felt by victims throughout our great Continent.

The Rome Statute is the treaty that grants the International Criminal Court (ICC) jurisdiction over individuals and territories of our respective countries. In each of our countries - Côte d'Ivoire, Central African Republic, Democratic Republic of Congo and Mali - we desperately need more engagement by the ICC. Also, in our country criticisms have been voiced, at one time or another, denouncing "a two-tier international justice." But as parliamentarians we undertook the task of explaining what the vital role of the ICC, and today populations are reassured about the ICC in our respective countries. So now, more than ever, we all have a strong, vested interest in a strong and credible institution. Thanks to the Rome Statute also, Kenyan peacekeepers stationed, for example in the Democratic Republic of the Congo, receive enhanced legal protection from attacks.

And to continue protecting vulnerable populations we need our Brothers and Sisters in Kenya to continue supporting us through their support for the ICC. We need more, not less, States Parties. We need you to ensure that there is no safe haven for perpetrators of the most serious crimes known to humanity, more resources for reparations, and to grant access to justice to more victims, as well as greater cooperation with the ICC itself. Ultimately, a larger number of ICC States Parties will lead to the principle of equality of all before the law becoming an entrenched and genuine reality.

We, therefore, appeal to your solidarity with us and with the past and potential future victims in all of our countries. We understand that the institutions of justice may frequently be slow and not always as effective as we would like, but their vital work nevertheless allows us to look in the same direction, towards a common aspiration, that of upholding the Rule of Law for all, not just a few.

Dear Brothers, we thank you for your kind attention and for your solidarity.

Yours sincerely (35 signatures follow),

1. **Hon. Dieudonné Upira**
Member of the National Assembly
Democratic Republic of Congo
3. **Hon. Mariame Traoré**
Member of the National Assembly
Côte d'Ivoire
5. **Hon. Mountaga Tall**
Member of the National Assembly of Member
of the Panafrican Parliament *Mali*
7. **Hon. Justine Abatchou**
Member of the National Assembly
Central African Republic
9. **Hon. Léon Amoran**
Member of the National Assembly
Central African Republic
11. **Hon. Sylvain Dofone**
Member of the National Assembly
Central African Republic
13. **Hon. Jean Louis Opalagne**
Member of the National Assembly
Central African Republic
15. **Hon. Pierre Gaba Mano**
Member of the National Assembly
Central African Republic
17. **Hon. Barthélémy Boua**
Member of the National Assembly
Central African Republic
19. **Hon. Romain Penendji Lamiyan**
Member of the National Assembly
Central African Republic
21. **Hon. Albert Andjito**
Member of the National Assembly
Central African Republic
23. **Hon. Gabriel Bissengue**
Member of the National Assembly
Central African Republic
25. **Hon. Martin Massa**
Member of the National Assembly
Central African Republic
27. **Hon. Diarra Alima**
Member of the National Assembly
Central African Republic
29. **Hon. Serge Hyppolite Mayer**
Member of the National Assembly
Central African Republic
31. **Hon. Jean Robert Doumatchi**
Member of the National Assembly
Central African Republic
33. **Hon. Noël Sandjima**
Member of the National Assembly
Central African Republic
35. **Hon. Ghislain Yago**
Member of the National Assembly
Central African Republic
2. **Hon. Albert Andjigbo Njanga**
Member of the National Assembly
Central African Republic
4. **Hon. Marcel Djimasse**
Member of the National Assembly
Central African Republic
6. **Hon. Marin Wiguele**
Member of the National Assembly
Central African Republic
8. **Hon. Evodie Nakoumbou**
Member of the National Assembly
Central African Republic
10. **Hon. Gabriel Tcheteu**
Member of the National Assembly
Central African Republic
12. **Hon. Antoine Atim**
Member of the National Assembly
Central African Republic
14. **Hon. Jean Ouadongo**
Member of the National Assembly
Central African Republic
16. **Hon. Clément Ndombe**
Member of the National Assembly
Central African Republic
18. **Hon. Esaïe Gbanne**
Member of the National Assembly
Central African Republic
20. **Hon. Raphael Langandji**
Member of the National Assembly
Central African Republic
22. **Hon. Ambroise Azoukateme**
Member of the National Assembly
Central African Republic
24. **Hon. Simon Dangavo**
Member of the National Assembly
Central African Republic
26. **Hon. Francine Derant Lakoue**
Member of the National Assembly
Central African Republic
28. **Hon. Benick Kette**
Member of the National Assembly
Central African Republic
30. **Hon. Augustin Freddy Ndoukoulouba**
Member of the National Assembly
Central African Republic
32. **Hon. Marc Issa**
Member of the National Assembly
Central African Republic
34. **Hon. Pierre Marie Franck**
Member of the National Assembly
Central African Republic

Honorables Collègues,

Bangui-Abidjan-Kinshasa-Bamako, 20 Septembre 2013

Honorable Senator Prof. Kithure Kindi

Majority Leader

Senate of the Parliament of Kenya

Via: kkindiki@yahoo.co.ke / kkindiki@yahoo.co.uk

Honorable Aden Duale, MP

Majority Leader

National Assembly of the Parliament of Kenya

Via: clerk@parliament.go.ke

cc.

Sen. Ekwee Ethuro

Speaker of the Senate

Via: cSenate@parliament.go.ke / ssenate@parliament.go.ke / dethuro@gmail.com

Hon. Justin Muturi

Speaker of the National Assembly

Via: clerk@parliament.go.ke / sna@parliament.go.ke

Réponse à adresser à :
Hon. Marcel Djimassé, République Centrafricaine
Via: marcel.djimasse@gmail.com

Chers collègues,

Nous nous permettons de vous écrire, chacun de nous en plein cœur de ces catastrophes humanitaires, concernant la Motion de retrait du Statut de Rome adopté par les membres de votre parti/alliance à l'Assemblée nationale du Kenya, le 5 Septembre 2013 et par la suite au Sénat, le 10 Septembre 2013. **Nous vous écrivons pour vous implorer de ne pas adopter un projet de loi qui rendrait effective la Motion de retrait.**

Comme vous, nous sommes membres de Parlements de pays où des crimes interdits par le Statut de Rome sont actuellement sous enquête ou poursuite par la CPI. Vous connaissez sans doute la situation inadmissible, du point de vue des droits humains, que notre pays, la République centrafricaine, traverse actuellement et ceci depuis le 24 mars 2013. Pillages, traitements dégradants, viols, incendies de villages entiers et de plantations et meurtres, sont aujourd'hui le lot quotidien de nos populations. La RDC ne s'est jamais complètement remise de ses guerres successives et connaît à présent une situation sécuritaire et humanitaire dramatique, que la récente reprise des combats à l'Est du pays n'a fait qu'empirer. Le Mali pour sa part semble sortir lentement d'une guerre qui a coupé son territoire en deux, laissant le nord en proie aux terroristes et rebelles qui n'ont pas manqué de commettre des graves violations des droits de l'Homme, des crimes de guerre et des crimes contre l'humanité. Enfin, en Côte d'Ivoire, les violences postélectorales de 2011 ont causé la mort de plus de 3000 personnes et près d'un million de déplacés. Il n'y a pas longtemps, suite aux dernières élections, le Kenya a connu les mêmes situations de désastres humanitaires. Et nous savons que nos frères parlementaires kenyans partagent avec nous le souci d'assurer la protection de nos populations. C'est donc un grand intérêt commun que tous nous partageons.

Tout en reconnaissant que chacune des situations dans nos territoires est différente, nous restons profondément convaincus que nous partageons un important dénominateur commun : la souffrance, la violence et la douleur ressentie par les victimes à travers notre grand continent.

Le Statut de Rome est le traité qui confère à la CPI une compétence sur les individus et les territoires de nos pays respectifs. Dans chacun de nos pays –la Côte d' Ivoire, la République centrafricaine, la République démocratique du Congo et le Mali - nous avons désespérément besoin de plus d'engagement de la CPI. Dans nos pays des voix se sont également élevées, à un moment ou un autre, pour dénoncer « une justice internationale à deux vitesses ». Mais ensemble, en tant que parlementaires, nous avons ont entrepris un réel travail d'explication qui aujourd'hui a permis de rassurer sur la CPI dans nos pays respectifs. Maintenant, plus que jamais, nous avons tous un fort intérêt pour qu'elle devienne et reste une institution forte et crédible. Grâce au Statut de Rome également, les Casques bleus du Kenya, stationnés par exemple en République démocratique du Congo, bénéficient d'une protection juridique accrue contre les attaques à leur encontre.

Et pour continuer à protéger les populations vulnérables, nous avons besoin de nos frères et sœurs du Kenya pour continuer à nous soutenir à travers leur soutien à la CPI. Nous avons besoin d'avantage d'Etats parties, pas moins. Nous avons besoin de vous pour garantir qu'il n'y ait pas de refuge pour les auteurs des crimes les plus graves de l'humanité, qu'il y'ait plus de ressources pour les réparations, et pour accorder un accès à la justice pour d'avantage de victimes, ainsi que pour assurer une plus grande coopération avec la CPI elle-même. En fin de compte, un plus grand nombre d'États Parties à la CPI permettra au principe de l'égalité de tous devant la loi de devenir une réalité enracinée et authentique.

Par conséquent, nous vous appelons à être solidaire avec nous ainsi qu'avec les victimes passées, et peut-être futures, de tous nos pays. Nous comprenons que les institutions de la justice peuvent souvent être lentes et ne pas être toujours aussi efficaces que nous le souhaiterions, mais leur travail essentiel nous permet toutefois de regarder dans la même direction, vers une aspiration commune, celle de faire respecter l'Etat de droit pour tous, pas seulement pour quelques-uns.

Chers frères, nous vous remercions de votre aimable attention et de votre solidarité.

Bien cordialement,

Hon. Dieudonné Upira

Membre de l'Assemblée Nationale
République Démocratique du Congo

Hon. Mariame Traoré

Membre de l'Assemblée Nationale
Côte d'Ivoire

Hon. Mountaga Tall

Membre de l'Assemblée Nationale
Membre du Parlement Panafricain
Mali

Parlementaires de la République Centrafricaine, voir liste ci-après :

Liste des Parlementaires membres du groupe PGA-RCA qui ont signé :

N O	Noms et Prénoms	Fonctions	Circonscriptions	Emargements
01	Hon. Marcel DJIMASSE	Président	Kouango 1	<i>[Signature]</i>
02	Hon. Albert ANDJIGBO NJANGA	Vice-président	Zangba	<i>[Signature]</i>
03	Hon. Martin WIGUELE,	Secrétaire général	Ngaoundaye 1	<i>[Signature]</i>
04	Hon. Justine ABATCHOU,	Trésorière générale	Yalinga	<i>[Signature]</i>
05	Hon. Evodie NAKOUMBOU	Membre	Bangassou II	<i>[Signature]</i>
06	Hon. Léon AMORAN	Membre	Ngaoundaye 2	<i>[Signature]</i>
07	Hon. Gabriel TCHETEU	Membre	Ndjoukou	<i>[Signature]</i>
08	Hon. Sylvain DOFONE	Membre	Nanga-Boguila	<i>[Signature]</i>
09	Hon. Antoine ATIM	Membre	Bambio	<i>[Signature]</i>
10	Hon. Jean Louis OPALAGNE	Membre	Mongoumba	<i>[Signature]</i>
11	Hon. Jean OUADONGO	Membre	Bakala	<i>[Signature]</i>
12	Hon. Pierre GABA MANO	Membre	Gamboula	<i>[Signature]</i>
13	Hon. Clément NDOMBE	Membre	Berbérati 2	<i>[Signature]</i>
14	Hon. Barthélémy Boua	Membre	Koui	<i>[Signature]</i>
15	Hon. Esaïe GBANNE	Membre	Bocaranga 1	<i>[Signature]</i>
16	Hon. Romain PENENDJI LAMIYAN	Membre	Paoua 3	<i>[Signature]</i>
17	Hon. Raphael LANGANDJI	Membre	Mobaye	<i>[Signature]</i>
18	Hon. Albert ANDJITO	Membre	Bria 2	<i>[Signature]</i>
19	Hon. Ambroise AZOUKATEME	Membre	Grimari	<i>[Signature]</i>
20	Hon. Gabriel BISSENGUE	Membre	Kabo	<i>[Signature]</i>
21	Hon. Simon DANGAVO	Membre	Kaga Bandoro1	<i>[Signature]</i>
22	Hon. Martin Massa	Membre	Bocaranga 2	<i>[Signature]</i>
23	Hon. Francine DERANT LAKOUÉ	Membre	5 ^{ème} Arrdt 2	<i>[Signature]</i>
24	Hon. Diarra ALIMA	Membre	Bakouma	<i>[Signature]</i>
25	Hon. Benick KETTE	Membre	Djemah	<i>[Signature]</i>
26	Hon. Serge Hyppolite MAYER	Membre	5 ^{ème} Arrdt 1	<i>[Signature]</i>
27	Hon. Augustin Freddy NDOUKOULOUBA	Membre	Mala	<i>[Signature]</i>
28	Hon. Jean Robert DOUMATCHI	Membre	Ouadda	<i>[Signature]</i>
29	Hon. Marc ISSA	Membre	Abba	<i>[Signature]</i>
30	Hon. Noël SANDJIMA	Membre	Ndéle	<i>[Signature]</i>
31	Hon. Franck Pierre Marie	Membre	Mbrès	<i>[Signature]</i>
32	Hon. Ghislain YAGO	Membre	Kembé	<i>[Signature]</i>



Secrétaire général

[Signature]
Martin WIGUELE

**Honorable
Martin WIGUELE**

Le Président

[Signature]
Hon. Marcel DJIMASSE